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 נכון לעכשיו 
הרב דב ביגון ראש מכון מאיר

יוסף הצדיק הוא בעל החלומות )בראשית לז(. הוא 
חולם חלומות, פותר חלומות, חי לאור החלומות 
וחכם החי את  נבון  איש  הוא  אותם.  ומגשים 
המציאות המורכבת והמסובכת במשפחתו כאשר 
אחיו מתנכרים לו ואף מוכרים אותו לעבד. בכל 
מצב שהוא נמצא, בין כאשר הוא ב'בירא עמיקתא', 
בבית הסוהר, בין שהוא ב'אגרא רמא', כשהוא שולט 
כלכלית על מצרים – אין הוא מאבד את חלומו 
וחזונו. הוא צדיק בכל זמן, בכל מקום ובכל מצב.
לעומתו, אחיו אינם חולמים. אדרבא, מתנכרים 
לחלומותיו וודאי שאינם חיים לאור החלומות. 
הם חיים את הרגע, את העכשוויות. הם מתקשים 
להתמודד עם הקשיים הפוקדים אותם, מלאים 
ברגשות אשמה איש על רעהו, כועסים ואף מפחדים 
ממה שיהיה. מה שאין כן יוסף הצדיק, המדבר 
בסופו של דבר אל לבם "ואתם חשבתם עלי רעה. 
אלקים חשבה לטובה למען אעשה כהיום הזה 

להחיות עם רב" )נ, כ(.

נכון לעכשיו, דורנו דור קיבוץ גלויות והתחייה 
הלאומית. יש בו אנשים שהם בחינת יוסף, בעלי 
חלום ובעלי חזון, החיים לאור חלומותיהם של 
אבותינו ונבואותיהם של נביאינו וחכמתם של 
חכמינו, המלווים אותנו לאורך כל הדורות, גם כאשר 

היינו בגלות החשוכה. אבל ישנם גם כאלו שלעת 
עתה אינם בעלי חלום וחזון, הם חיים את הרגע, 
את העכשויות, כאחי יוסף. אבל כשם שאחיו של 
יוסף הם חלק מחלומותיו גם כאשר הם מכחישים 
אותם ואינם מודעים להם, כך גם בדורנו, גם אלו 
שאינם בעלי חלום וחזון הריהם מגשימים את חלומם 
ונבואותיהם של אבותינו ונביאינו, גם כאשר הם 

מכחישים אותם ואינם יודעים ומודעים להם.
בימינו אנו צריכים ללמוד מיוסף הצדיק  - להיות 
נבונים וחכמים, בעלי סבלנות של ברזל, דבקים 
מצד אחד בחלום ובחזון, רואים עין בעין את תחיית 
עם ישראל כהגשמת חזון נביאי ישראל, ויחד עם 
זאת להבין שישנם כאלו, כאחי יוסף המודאגים, 
ואולי אף מפוחדים מהמצב העכשווי המסובך 
והמורכב, הן מבחינה מדינית והן מבחינה חברתית. 
יש להתאמץ ולעשות הכל ולשמור על שלמות 
ואחדות. לחבר את המשפחה, כשם שעשה זאת 
יוסף הצדיק, בפרט כשאנו נמצאים במצב מלחמה 
מול אויבינו האכזריים. ומתוך שנתאחד כולנו יחד, 

נזכה לניצחון גדול במהרה בימינו, אמן.
מהמצפה לניצחון ולישועה שלמה

חנוכה שמח

חולמים ונלחמים

 בחנוכה מנצחים באהבה ובאמונה
ותורמים למכון מאיר באהבה

יהדות באהבהלתרומות למכון מאיר: בטלפון 02-6461328 באתר meirtv.com או סרקו את הברקוד
מכון מאיר

 הרב אמיר דומן ואם אני עושה משהו בשביל עצמי – זה נחשב? | 2

הרב חגי לונדין פתור חלומות באופן אופטימי

הרב יורם אליהו תשובת המשקל של אחי יוסף | 3                          

הרב אשר בוחבוט הסיפור שלא נגמר- יוסף וציון 

 הרב דוד לנדאו סיבת חבלי משיח | 4

הרבנית דינה ראפ המלחמה על החלום

הרב ליאור לביא אתם המכבים | 5

זוגיות / אסתר אברהמי הארת פנים בנישואין | 6

 הרב שלמה אבינר שו"ת חרבות ברזל | 8 
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לגדול באהבה
שבע עשרה שנה 
לערוץ מאיר לילדים
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בפעם הקודמת נוכחנו שלא רק גדולי האומה לדורותיהם נחשבים 
"מתקני עולם במלכות ש-די", ולא רק מעשים דגולים של מסירות נפש 

בקנה מידה עצום בלבד עומדים ב"תקן" של "תיקון עולם".

כאן נוסיף דגש ונשאל שאלה: האם המשמעות של "תיקון עולם" 
היא תמיד עשייה לטובת מה שמעבר לעצמנו? אם אני רוצה לישון 

או לאכול משהו מפנק – האם זה פוסל את הרעיון?

תשובה: לא ולא. כל דבר ועניין במציאות הוא בעל פוטנציאל לתיקון 
עולם, גדול או קטן. אין כל סיבה גורפת לומר שתיקון "אמיתי" הוא 
רק מה שכרוך בהעדר טובת הנאה עצמית. למה הדבר דומה? למאבק 
שמנהל האדמו"ר רבי אברהם מסוכטשוב, בעל "אבני נזר", בהקדמת 
ספרו "אגלי טל", נגד הסוברים שאדם שנהנה ושמח בלימוד התורה 
שלו, הריהו לומד תורה "שלא לשמה". איזה עיוות! האם אדם מקיים 
רצון ה' דווקא בכך שהוא סובל?! אלא ודאי שהדבר תלוי ראשית כל 
בכוונה הפנימית: אם אדם מחבר בין הפעולה והמעשה שלו לבין עולם 
רחב יותר של רצון ה', אין ספק שהכוונה מרימה את המעשה להיות 
בעל ערך חדש וגדול יותר. הכלל המוכר אומר: "כל מעשיך יהיו לשם 
שמים", כלומר אפשר, ללא ספק, שכל מעשה בעולם יהיה נעשה לשם 
שמים, גם אם הוא קורה ביני לבין עצמי ולתועלתי. וכך כידוע פסק 

הרמב"ם )הלכות דעות ג, ב-ג( הלכה למעשה:

ם בָּרוּךְ הוּא בִּלְבַד.  "צָרִיךְ הָאָדָם שֶׁיְּכַוִּן לִבּוֹ וְכָל מַעֲשָׂיו כֻּלָּם לֵידַע אֶת הַשֵּׁ
א וְיִתֵּן אוֹ  וְיִהְיֶה שִׁבְתּוֹ וְקוּמוֹ וְדִבּוּרוֹ הַכּלֹ לְעֻמַּת זֶה הַדָּבָר. כֵּיצַד? כְּשֶׁיִּשָּׂ
ל שָׂכָר, לֹא יִהְיֶה בְּלִבּוֹ לִקְבּץֹ מָמוֹן בִּלְבַד, אֶלָּא יַעֲשֶׂה  יַעֲשֶׂה מְלָאכָה לִטֹּ
דְּבָרִים הָאֵלּוּ כְּדֵי שֶׁיִּמְצָא דְּבָרִים שֶׁהַגּוּף צָרִיךְ לָהֶם מֵאֲכִילָה וּשְׁתִיָּה 
ה... הַמַּנְהִיג עַצְמוֹ עַל פִּי הָרְפוּאָה, אִם שָׂם  וִישִׁיבַת בַּיִת וּנְשִׂיאַת אִשָּׁ
עַל לִבּוֹ שֶיִּהְיֶה כָּל גּוּפוֹ וְאֵיבָרָיו שְׁלֵמִים בִּלְבַד, וְשֶׁיִּהְיוּ לוֹ בָּנִים עוֹשִׂין 
מְלַאכְתּוֹ וַעֲמֵלִין לְצָרְכּוֹ, אֵין זוֹ דֶּרֶךְ טוֹבָה. אֶלָּא יָשִׂים עַל לִבּוֹ שֶׁיְּהֵא 
גּוּפוֹ שָׁלֵם וְחָזָק כְּדֵי שֶׁתִּהְיֶה נַפְשׁוֹ יְשָׁרָה לָדַעַת אֶת ה'. שֶׁאִי אֶפְשָׁר 
שֶׁיָּבִין וְיִשְׂתַּכֵּל בַּחָכְמוֹת וְהוּא רָעֵב וְחוֹלֶה אוֹ אֶחָד מֵאֵיבָרָיו כּוֹאֵב. וְיָשִׂים 
עַל לִבּוֹ שֶׁיִּהְיֶה לוֹ בֵּן אוּלַי יִהְיֶה חָכָם וְגָדוֹל בְּיִשְׂרָאֵל. נִמְצָא הַמְהַלֵּךְ 
ל כְּדֵי שֶׁיִּמְצָא  בְּדֶרֶךְ זוֹ כָּל יָמָיו עוֹבֵד אֶת ה' תָּמִיד... מִפְּנֵי שֶׁמַּחֲשַׁבְתּוֹ בַּכֹּ
צְרָכָיו עַד שֶׁיִּהְיֶה גּוּפוֹ שָׁלֵם לַעֲבדֹ אֶת ה'. וַאֲפִלּוּ בְּשָׁעָה שֶׁהוּא יָשֵׁן, 
אִם יָשֵׁן לְדַעַת כְּדֵי שֶׁתָּנוּחַ דַּעְתּוֹ עָלָיו וְיָנוּחַ גּוּפוֹ כְּדֵי שֶׁלֹּא יֶחֱלֶה וְלֹא 
יוּכַל לַעֲבדֹ אֶת ה' וְהוּא חוֹלֶה, נִמְצֵאת שֵׁנָה שֶׁלּוֹ עֲבוֹדָה לַמָּקוֹם בָּרוּךְ 
הוּא. וְעַל עִנְיָן זֶה צִוּוּ חֲכָמִים וְאָמְרוּ )אבות ב, יב(: "וְכָל מַעֲשֶׂיךָ יִהְיוּ 
לְשֵׁם שָׁמַיִם". וְהוּא שֶׁאָמַר שְׁלֹמהֹ בְּחָכְמָתוֹ )משלי ג, ו(: "בְּכָל דְּרָכֶיךָ 

ר ארְֹחתֶֹיךָ". דָעֵהוּ וְהוּא יְיַשֵּׁ

מה שמעניין הוא, שלא רק שדרך זו נותנת "הכשר בדיעבד" לכל 
הדברים שממילא אנחנו עושים, אלא היא מובילה אותנו עוד צעד 
חשוב קדימה – שאליו אנו מכוונים בכל מהלך דברינו – העיקרון של 
"לשם שמים" ותיקון עולם הופך להיות פרמטר קובע, ראשון במעלה, 
כדי לדייק אותנו בבואנו לבחור לעצמנו דרך פעולה. כלומר מלכתחילה, 

ולא כהצדקה שבדיעבד וממילא.

amirduman@gmail.com :שאלות ותגובות

ואם אני עושה משהו בשביל 
עצמי – זה נחשב?

אמונה למעשה   
הרב אמיר דומן עורך "ערוץ מאיר"

יוסף פתר את חלום פרעה 
בכך ששבע השיבולים ושבע 
שנות  הן  המלאות  הפרות 
שובע, ואילו שבע השיבולים 
והפרות השדופות הן שנות 
כך  כל  לכאורה  מה  רעב. 

מבריק בפתרון של יוסף?

ברור  לכולם  תשובה: 
שהחלומות של פרעה מבשרים 
סוג של שפע וסוג של אסון 
הנקודה  לאחריו,  שיתרחש 
היא שחרטומי פרעה לקחו 
לכיוון הפסימי: "שבע  זאת 
בנות אתה מוליד שבע בנות 

אתה קובר. שבע ממלכות אתה כובש שבע ממלכות מורדות 
בך". מבחינת התפיסה החרטומית הרע מקזז את הטוב, העולם 
צועד לעבר חורבן ואין מה לעשות בנידון. לעומת הפסימיות 
של החרטומים יוסף מציג גישה אופטימית: נכון שלאחר שנות 
השובע יהיו שנות רעב אולם אנו נוכל מתוך השפע להכין את 
עצמנו לקראת האסון. "חלום פרעה אחד הוא" – הרע איננו מקזז 
את הטוב אלא הרע מאתגר את הטוב להוציא עוד יותר טוב; 

קוראים לזה "אחדות".

כאשר פרעה שומע זאת הוא מכנה את יוסף "צפנת פענח" = 
פענחת את הצופן של העולם הזה. בוודאי שיש בעולם רעב, 
מלחמות, מוות וכאב - אולם מי שפותר חלומות יודע לפענח 
כיצד כל אלה מובילים בסופו של דבר אל הטוב. גם מלחמה 
איומה כפי שאנו חווים כעת תצמיח ישועות. היא כבר הצמיחה 

ישועות גדולות ואנחנו רק בהתחלה. 

פתור חלומות 
באופן אופטימי

 הרב חגי לונדין 
ר"מ במכון מאיר
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הרב אשר בוחבוט
ר"מ במכון מאיר

רבים המפרשים שדנים בהתנהגותו של יוסף 
הצדיק לאחיו, מדוע לא התגלה אליהם מיד, נפל 
על צווארם ואמר, אני יוסף? כך שואל גם האור-

החיים: "וראיתי לתת לב בעניין יוסף איך לא חש 
על צער אביו כמה שנים...", מדוע לא שלח לו 
איזו הודעה שהוא חי. מובן לי, אומר האור החיים, 
שכל זמן שהיה בבית פוטיפר ובבית הסוהר לא 
יכול היה להודיע לו, אבל לאחר שעלה לגדולה 
מדוע לא הודיע לאביו? ומתרץ האור-החיים: 
"ונראה שטעמו של יוסף טעם לשבח", שיוסף 
"חש על נפשו שידעו אחיו בדבר, ולצד בושתם 
מאביהם ימסרו עצמם, לאבדו מהעולם לבל תגיע 
להם בושת מאביהם". אומר האור-החיים, יוסף 
זוכר שאחיו זרקו אותו לבור, זוכר שמכרו אותו 
לישמעאלים, הוא לא יודע מה הם חושבים עליו 
עכשיו, הוא לא יודע שהם מתחרטים על מכירתו, 
והוא חושש לחייו. תשובה נוספת אומר האור 
החיים, על פי דברי חז"ל, שנוח לאדם להפיל 
עצמו לכבשן האש ואל ילבין פני חברו, "וחש על 
כבוד האחים מלבַישם לפני יעקב ויצחק וכל זרע 
יעקב וסבל שיישאר אביו בצערו מלבישם". העדיף 
יוסף להשאיר את אביו בצער, מאשר לבייש את 
אחיו כאשר ידעו כולם איך הגיע למצרים.  לכן 
לאחר שבאו, "התחכם, השקם והאכילם, ונתן להם 
דמים והראה להם כי הוא עמהם בלב שלם...", ראו 
האחים שהוא לא שומר להם איבה, וסרה מהם 

הבושה מיעקב, אז יכול להתגלות להם.
ועדיין יש להבין, לאחר ששמע יוסף מאחיו שהם 
באו לחפש אותו, את האח שנאבד להם, והם 
מוכנים לשלם עליו הרבה כסף לפדותו, מדוע 

הוא מקשה עליהם בניסיון הגביע המוחבא בשקו 
של בנימין?

שמעתי מהרב יעקב לבנון שליט"א שיוסף עושה 
כאן מהלך, לבדוק את אחיו על פי דרכו של 
הרמב"ם, שכתב בהלכות תשובה )פ"ב ה"א(,  
"איזו היא תשובה גמורה, זה שבא לידו דבר שעבר 
בו, ואפשר בידו לעשות ופירש ולא עשה מפני 
התשובה", כלומר אדם חטא בדבר מסוים, או 
כלפי אדם מסוים, והוא מגיע שוב לאותו מצב 
והוא באותו הכוח ובאותו היצר, והוא מתגבר 
ולא חוטא, זוהי תשובה שלמה והיא נקראת 

תשובת המשקל.
הרב יעקב מסביר על פי האור-החיים שהזכרנו: 
יוסף חש שהוא בסכנה, הוא זוכר שהאחים רצו  
להורגו, הוא לא מנסה להחזיר אותם בתשובה, 
זה לא התפקיד שלו, אלא הוא מביא את בנימין 
לאותו מצב שהיה לו עם אחיו, הוא נותן לו מתנות 
יותר משאר האחים, מושיב אותו לידו, ומביא 
אותו למצב שהוא עומד להיאסר בבית הסוהר. 
האם האחים שוב יקנאו, האם הם יפקירו עוד בן 
של רחל, או שהם מבינים שבית ישראל ייבנה 
מרחל ולאה גם יחד, כך כותב האברבנאל )פרק 
מד פט"ו(: "עוד נשאר ספק בליבו אם היה להם 
אהבה  עם בנימין או אם היו עדיין שונאים את בני 
רחל אמו, לכן רצה להביא את בנימין... בניסיון 
הגביע לראות אם ישתדלו להצילו". וכאשר יהודה 
אומר בשם אחיו, לא נשאיר עוד אח בבור "הננו 
עבדים לאדוני גם אנחנו גם אשר נמצא הגביע 
בידו", יודע יוסף שהאחים אינם מפקירים את 
בנימין והם מבינים שבני רחל שייכים למהלך 

הבניין של בית ישראל.
אך עדיין הוא רוצה לבדוק את יהודה, זה שאמר 
'לכו ונמכרנו לישמעאלים' במקום להחזיר אותו 
הביתה. וכאשר ניגש יהודה ואומר "ישב נא עבדך 
תחת הנער עבד לאדוני", יודע יוסף שאין לו שום 
חשש וסכנה, ועתה הוא יכול להתגלות. וכך אמרו 
חז"ל בבראשית רבה פרשת ויגש )פ' צג(: "ולא 
יכול יוסף להתאפק, אמר ר' חייא בר בא, כל 
הדברים שדיבר יהודה ליוסף בפני אחיו... היה 
בהם פיוס ליוסף, ראו היאך הוא נותן נפשו על 
בניה של רחל" )מלשון המדרש, אנו רואים שזה 
מה שיוסף בודק כמו שביארנו(, פיוס לאחיו, "ראו  
היאך הוא נותן נפשו על אחיו, פיוס לבנימין...". 
מתוך הפיוס הזה מתגלה יוסף לאחיו באהבה 
רבה. אינו כועס עליהם, לא אומר להם 'ראו מה 
גרמתם לי', אלא מקבל דין שמים באהבה. אומר 
להם, "כי למחיה שלחני אלוקים לפניכם". מרגיע 
אותם בנישוק ובבכי. וכך גם יהיה לעתיד לבוא 
כנאמר במדרש תנחומא "כשם שלא פייס יוסף 
את אחיו אלא מתוך בכיה, כך כשיגאל הקב"ה 
את ישראל, מתוך בכיה הוא גואלם, שנא' )ירמיה 
לא, ח( "בבכי יבואו ובתחנונים אובילם", וביאר 
שם הרד"ק, שזה בכי של שמחה, כמו ויבך על 
צוואריו, עוד "כן זה הוא, מרוב שמחה שיבואו 
לארצם יבכו, כי כמה שנים גלו ממנה". ובחזרת 
כל בית ישראל לארצנו נזכה לגאולה השלמה 

במהרה.          

תשובת המשקל של אחי יוסף

דמותו של יוסף הצדיק שנמכר למצרים, והפך 
משביר לבית ישראל, מייצגת את יסוד הבנייה 
החומרית. הוא נשלח למחיה לבית ישראל -  

והשפעתו גורמת לשבר ומזון במצרים. 
מובא במדרש דימוי מופלא שכל מה שאירע ליוסף 
אירע לציון: "ביוסף כתיב וישראל אהב את יוסף 
)בראשית לז, ג(, ובציון כתיב אהב ה' כל שערי 
ציון )תהלים פז, ב(; ביוסף כתיב וישנאו אותו 
)בראשית לז, ד(, בציון כתיב נתנה עלי בקולה 
על כן שנאתיה )ירמיה יב, ח(; ביוסף כתיב והנה 
אנחנו מאלמים אלומים )בראשית לז, ז(, ובציון 
כתיב בא יבא ברנה נושא אלומותיו )תהלים קכו, 
ו(; ביוסף כתיב ויאמרו לו אחיו המלוך תמלוך 
עלינו )בראשית לז, ח(, ובציון כתיב אומר לציון 
מלך אלהיך )ישעיה נב, ז(; ביוסף כתיב ויחלום 
יוסף חלום )בראשית לז, ה(, ובציון כתיב בשוב 
ה' את שיבת ציון היינו כחולמים )תהלים קכו, 
א(... כל הרעות שאירעו ליוסף אירעו לציון וכן 
הטובות: נאמר ביוסף ויהי יוסף יפה תואר ויפה 
מראה )בראשית לט, ו(, ובציון כתיב יפה נוף 
משוש כל הארץ )תהלים מח, ג(; ביוסף כתיב ויהי 
ה' את יוסף )בראשית לט, כא(, ובציון כתיב והיה 

עיני ולבי שם כל הימים )מלכים א' ט, ג(; ביוסף 
כתיב איננו גדול )בראשית לט, ט(, ובציון כתיב 
ה' בציון גדול )תהלים צט, ב(, ביוסף כתיב ויט 

אליו חסד )בראשית לט, כא(, ובציון כתיב 
זכרתי לך חסד נעוריך ..."1.

מדרש זה מראה שאי אפשר להפריד 
בין יוסף לציון בבניית הקומה הגשמית, 
ושחייבים לחבר ולכוון אותה לציון. 

תפקיד זה כבר בא לידי ביטוי בשמו 
של יוסף, שמבטא את הצורך להוסיף קומה: 

ר"2,  "וַתִּקְרָא אֶת־שְׁמוֹ יוֹסֵף לֵאמרֹ יסֵֹף ה' לִי בֵּן אַחֵֽ
והכוונה לבנימין שבחלקו ייבנה בית המקדש. 
מכאן לומדים על תהליך הקמת המדינה ובנייתה 
בכל האפיקים הגשמיים - חקלאות, כלכלה, 
תעשייה וביטחון, כשעדיין חסר הלב בקריאת 
הכיוון - שהוא ציון - בית המקדש. בלי כיוון זה 
נוצר משבר לעולם החומר. יוסף נדרש בתפקידו 
ובמידתו להוסיף תמיד קומה מול עשיו, שהוא  
"עשוי" - מייצג עולם שאינו רוצה להתקדם. כשם 
לומה בשדה, בלי תנועה, הופכת לקש "וְהָיָה  שאְַ
בֵית־יַעֲקבֹ אֵשׁ וּבֵית יוֹסֵף לֶהָבָה וּבֵית עֵשָׂו לְקַשׁ"3.

כפי שאנו מוצאים בחלומותיו של יוסף - יש בהם 

תנועה ועבודה כנאמר: "וְהִנֵּה אֲנַחְנוּ מְאַלְּמִים 
דֶה וְהִנֵּה קָמָה אֲלֻמָּתִי וְגַם־נִצָּבָה  אֲלֻמִּים בְּתוֹךְ הַשָּׂ
י"4.  שְׁתַּחֲוֶיןָ לַאֲלֻמָּתִֽ וְהִנֵּה תְסֻבֶּינָה אֲלֻמּתֵֹיכֶם וַתִּֽ
בחלום הראשון ההשתחוות לאלומה ולא 
לי, משום שהיא הכרה של יוסף בהיותו 
שליח לבניין החומרי של האומה, 
אבל בחלום השני יש כבר התקדמות 
מֶשׁ וְהַיָּרֵחַ וְאַחַד  לשמיים "וְהִנֵּה הַשֶּׁ
י"5, כי הוא  שְׁתַּחֲוִים לִֽ עָשָׂר כּֽוֹכָבִים מִֽ
בין השדה   - בין העולמות  חיבור  מציג 
כִּסְאִי  מַיִם  "הַשָּׁ לבין השמיים, כמו שנאמר: 
וְהָאָרֶץ הֲדםֹ רַגְלָי אֵי־זֶה בַיִת אֲשֶׁר תִּבְנוּ־לִי וְאֵי־
י"6, שהרי בחיבור זה יש כבר  זֶה מָקוֹם מְנוּחָתִֽ
תנועה לכיוון ציון ולבית המקדש, שזו הקומה 
השלמה של האומה. תהליך זה מתבטא כסולם 
המוצב ארצה וראשו מגיע עד השמיים, וכך 
יש נצחיות וייעוד לבניין החומרי. לעומת זאת 
מוצאים אנו בצד הנגדי בחלומותיו של פרעה 
שכולם בשדה בלי שמיים – המשתקפים בפרות 
ובשיבולים שאין להן תקומה והן מגיעות לכיליון, 
אשר מיוצג בפסיביות של פרעה: "הִנְנִי עמֵֹד
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סיבת חבלי משיח
בשבוע שעבר ראינו את דברי מרן הראי"ה 
על "מרידה רוחנית". הדברים הבאים הם המשך 

והסבר לדברים ההם:

 כעת אנו מגיעים לחלק השני בפסקה זו1. 
צריך לזכור ש"אין עוד מלבדו"2. כל הדורות, 
סיבוכיהם וענייניהם הנוראים, אינם סתם מקרים 
והתגלגלות היסטורית, אלא שייכים ל"קורא 
הדורות מראש"3. על פי סדר אלוקי, אותה מרידה 
צריכה להגיע. "הַצֹּרֶךְ לִמְרִידָה זוֹ" - מרידה 
ברוחניות. הניגוד לרוחניות הוא החומריות. מצב 
הדיכוי הגלותי הגדול, עומק החושך והשפלות 
במובן הכלל ישראלי שבגלות, הלעג והקלס, 
"שבשפלנו"4, - גרם לכל זאת. "הַצּרֶֹךְ לִמְרִידָה 
זוֹ, הִיא הַנְּטִיָּה לְצַד הַחָמְרִיּוּת, שֶׁמֻּכְרַחַת לְהִוָּלֵד 
בִּכְלָלוּת הָאֻמָּה", כדי לחזק את החומריות ואת 
הגוף הישראלי. זה סדר השתלשלות טבעי 
והכרחי בהיסטוריה של הדורות. "הַנְּטִיָּה לְצַד 
הַחָמְרִיּוּת, שֶׁמֻּכְרַחַת לְהִוָּלֵד בִּכְלָלוּת הָאֻמָּה 
בְּצוּרָה תַּקִּיפָה אַחַר אֲשֶׁר עָבְרוּ פִּרְקֵי שָׁנִים רַבּוֹת" 
בהם היינו עוסקים בעל כורחנו רק בצד הרוחני 

בבית המדרש, ואילו בצד הממשי הריאלי של 
האומה היינו נחנקים בגלות. "אַחַר אֲשֶׁר עָבְרוּ 

פִּרְקֵי שָׁנִים רַבּוֹת, שֶׁנֶּאֶפְסוּ", מלשון אֶפֶס, 
"לְגַמְרֵי מִכְּלַל הָאֻמָּה" - לאומה בריאה 

ונורמאלית יש עניין במצב החומרי, 
הגשמי, הפוליטי, המדיני והחברתי, 
ואילו בגלות זה לא היה, זה נהרס 
לְגַמְרֵי  "נֶּאֶפְסוּ  בגלות  ונחרב. 

וְהָאֶפְשָׁרוּת  מִכְּלַל הָאֻמָּה הַצֹּרֶךְ 
לְהִתְעַסְּקוּת חָמְרִית". מכלל הציבור, 

מכלל האומה, נאפסו, נשדדו ונלקחו 
האפשרויות של התעסקות ריאלית ממשית.

להפך,  קונטרסט,  מתגלה  הקץ,  בעת   
'התנקמות'. בגלות נמצאנו במצב של דיכאון, 
השפלה ולחץ גדולים מצד הגויים, והייתה 
אי אפשרות במובן לאומי חברתי של טיפול 
בדברים ממשיים חומריים. כנגד זה, מוכרחת 
להתגלות דווקא ריאקציה של התגברות חומרית 
בפרק המעבר במשך תקופה מיוחדת; התגברות 
חומרית כנגד הדיכוי החומרי, כמין נקמה למשך 

זמן מסוים. כשנטייה זו מתגלית, מתפרצת, 
מתפשטת ומתרחבת, - "וְזאֹת הַנְּטִיָּה כְּשֶׁתִּוָּלֵד 
תִּדְרךְֹ בְּזַעַם וּתְחוֹלֵל סוּפוֹת", בקונטרסט, 
הצד  של  ובהתנגשות  בהתנגדות 
החומרי בצד הרוחני החברתי של 
כלל ישראל, היא תחולל רעש, 
סערה ומרידה. "וְהֵם הֵם חֶבְלֵי 
מָשִׁיחַ אֲשֶׁר יְבַסְּמוּ", יתקנו וישפרו 
"אֶת הָעוֹלָם כֻּלּוֹ עַל יְדֵי מַכְאוֹבֵיהֶם". 
חבלים, ייסורים ומכאובים היסטוריים 
כלל ישראליים, שמה שמסתתר ומתגלה 
מתוכם צריך להיות התפתחות של תיקון עולם 

ותיקון כלל ישראל5.

1. אורות התחיה פרק מ"ד.
2. דברים ד’ ל"ה.

3. ישעיהו מ"א ד’.
4. "שבשפלנו זכר לנו" תהילים קל"ו כ"ג.

5. שיחות הרצ"י אורות התחיה פרק מ"ד עמ’ 21-22. )בשבוע 
שעבר נשמט בטעות המקור: שם עמ’ 18-20(.

 הרב דוד לנדאו
מתורת הרב צבי יהודה

המלחמה על החלום
חייו של האדם שייכים לשתי תנועות:

האחת - ביסוס הצדדים המעשיים והחומריים, 
יחד עם כל צרכיהם החשובים. 

התנועה השנייה - התנשאות אל החלום, אל 
עבר השאיפות האציליות שבנפש. 

אם התנועה הראשונה תעמוד לבדה, ללא חיבור 
לתנועה השנייה, עלול הדבר להחליש את כל 
הבניין. במבט שטחי וחיצוני, עלול העולם הזה 
להיראות כבמה גדולה, שכל מטרתה היא למלא 
את צרכיו המעשיים של היחיד. קריירה, ציונים, 

הישגים ועוד. 
במידה שישקע האדם בתפיסת-עולם חומרית 
זאת, עלול הוא להביט על עצמו כאמצעי עבור 
דברים אלו. בניין נפש המתבסס רק על מדדי 
חוץ עלול לגרום לאדם קנאה, תחרות וחולשה 

פנימית.
החלום  תנועת  השנייה,  לתנועה  מכאן 
והשאיפות. תנועה זאת עלולה להיראות מיותרת 
ומנותקת, כמרחפת מעל הקרקע. אך באמת, 
עיקר עצמיותו וכוחו של האדם מופיעים בעולמו 
הרוחני, החופשי והטהור! נפשנו בת-מרום היא, 

וראוי כל כך שנאזין לסוד-שיחה העליון. 
ואם כך בחלומם של היחידים, על אחת וכמה 

בחלומות הגדולים של עם ישראל. 
מאז התגלות הקב"ה לאברהם אבינו, אנו צועדים 

ומתקדמים. 
מכח הקול הפנימי, הקורא: "לך לך, אל ארצך", 
אל עצמיותך - ממשיכים כל הדורות ללחום 

על הגשמת החלום, עד לחזרתנו לארץ ישראל. 
"בשוב ה' את שיבת ציון, היינו כחולמים".

מאז התגלות הקב"ה במתן תורה, שבה שמענו 
את קול ה' המדבר אלינו באהבה - כל הדורות 
חולמים ולוחמים עבור התאחדות הדוד עם 

רעייתו.  
מרוצת החיים עלולה לזלזל בחלומות ולבטל 
אותם. אך באמת, מטרת העולם היא להופיע את 

החלומות הנשגבים החקוקים בקרבנו. 
נפשם של גדולינו, ובהם אברהם, משה, יהושע, 
דוד המלך והחשמונאים, הייתה טהורה וגיבורה 
כל כך, עד שהיא מעניקה השראה וכח-חיים 

להמשך כל הדורות, עד ימינו אלו. 
לוחמינו הגיבורים, הם המשך הרצף של שרשרת 

ארוכה של החולמים-הלוחמים.
"אנו מסתכלים בדורות הראשונים המסופרים 
בתורה, בנביאים ובכתובים, אותם הדורות 
שהיו עסוקים במלחמה - הם הם הגדולים 
שאנו מתייחסים אליהם בידידות קודש. ... אנו 
משתוקקים לכח החיים האיתן ששכן בקרבם. 
ומתוך תשוקה זו - כוחנו הרוחני מתאמץ וכח 
גבורתנו מתעדן. אותן הנשמות החזקות חוזרות 

לחיות בנו כימי קדם" )אורות יד(.
גם כאשר יוסף הצדיק מצוי בבית הכלא החשוך, 
הוא אינו נבהל ולא עצוב. אפילו במצב קשה, 
יוסף מלא בהארת פנים, ולפיכך הוא שואל 
את שר המשקים ושר האופים: "מדוע פניכם 
רעות?". משום שהוא יודע בוודאות מוחלטת, 

שהוא שייך לחלום גדול של עם גדול - עם 
אלוקי. יוסף מלא בוודאות שהחלום הטוב הזה 
יופיע בשלמות, ויוכל לנצח את כל העיכובים 

והאתגרים בדרך.
מכוחו של יוסף, אף אנו יכולים ונדרשים לדלות 
כח ממעיין הנשמה לאתגרי תקופתנו. איננו 
נלחמים רק כדי להינצל ממבקשי רעתנו, אלא 
עבור הרבה יותר – עבור הופעת הטוב המאיר. 
עומק מסירות הנפש העילאית של בני העם 
המופלא שלנו, באה לבטא את עומק החלום 

המצוי בקרבנו, אשר עליו אנחנו נלחמים. 
אכן, נלחמים אנו 'על הבית'. אך לא רק על 
הבית הפרטי של כל חייל ואזרח, אלא על הבית 
הגדול והקדוש. ביודעין ושלא ביודעין, באים 
הלוחמים-החולמים של ימינו להשיב אותנו 
אל הבית הגדול! כפי שנאמר בתפילת "על 
הניסים": "אחר כן באו בניך לדביר ביתך, ופינו 
את היכלך, וטיהרו את מקדשך, והדליקו נרות 

בחצרות קודשך". 
אמן כן יהי רצון.

הרבנית דינה ראפ
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חג החנוכה התשפ"ד היה אולי החג הכי חשמונאי 
שנחגג פה מאז התחדשה מלכות ישראל בדורנו. 
תמונות וסרטוני הדלקת חנוכיות על ידי חיילי 
צה"ל בכל רחבי עזה הנכבשת, חרכו את הרשתות 
החברתיות ולרגע אפשר היה לחוש מעלינו את 
משק כנפי ההיסטוריה, בימים ההם בזמן הזה. 
הרוח החשמונאית־מכבית הזאת, בוקעת ועולה 
גם מסיפורי הגבורה של הלוחמים עצמם. הנה 
קטע מדברים שכתב רס"ל במיל' בן זוסמן הי"ד, 

בן 22 מירושלים, ושפורסמו השבוע: 
"אני כותב לכם את ההודעה הזו בדרך לבסיס. 
אם אתם קוראים את זה כנראה שקרה לי משהו. 
כמו שאתם מכירים אותי, כנראה אין מאושר ממני 
כרגע. לא סתם הייתי ממש לקראת הגשמת החלום 
שלי בקרוב. אני שמח ומודה על הזכות שתהיה 
לי להגן על הארץ היפה שלנו ועל עם ישראל...

"עוד נקודה חשובה מאוד מאוד. אם חלילה אפול 
בשבי, חי או מת, אני לא מוכן שחייל או אזרח 
אחד יפגעו בגלל איזו עסקה לשחרורי. אני לא 
מרשה לכם לנהל קמפיין או מאבק או משהו 
כזה. לא מוכן שישוחררו מחבלים תמורתי. בשום 
דרך, צורה או עסקה. אל תפרו את המילים שלי.  
"יצאתי מהבית בלי שבכלל זומנתי למילואים. 
אני מלא גאווה ותחושת שליחות ותמיד אמרתי 
שאם אצטרך למות הלוואי וזה יהיה בהגנה על 
אחרים ועל המדינה. 'ירושלים, הפקדתי שומרים, 

שיום יגיע ואהיה אחד מהם'".  

איך היו נראים המכבים
בשיחה לגדוד שלו, לאחר 48 ימי לחימה מאומצים, 
לפני יציאה הביתה להתרעננות, אמר סא"ל מעוז 
שוורץ את הדברים הבאים, תוך שהוא אוחז בספר 
תורה של ילד, עשוי בד, שנמצא באחד הבתים 
בעזה, ושנלקח ככל הנראה ביום שמחת תורה: 
"אנחנו הולכים להתמלא בכוחות כי אנחנו יודעים 
שיש לנו עוד משימה מאוד משמעותית, שאף 
אחד לא יעשה אותה במקומנו, כי אנחנו השליחים 

של עם ישראל בתקופה הזאת, בדורות האלה, 
והילדים שלנו מסתכלים עלינו וסומכים עלינו 
שאנחנו נעשה את העבודה. והיום כשנחזור 
הביתה הם מצפים לראות איזה סופרמן חוזר 
הביתה, כי ככה הם תופסים אותנו. כי אם אנחנו 
לא היינו פה אף אחד לא היה כאן. אבל אני לא 
רוצה להגיד את המילה סופרמן. אני רוצה להגיד 

את המילה מכבי. באנו חושך לגרש... 
"אנחנו בחנוכה. איך היו נראים המכבים? מי זה 
החשמונאים? מי זה שעליהם נאמר: 'באנו חושך 
לגרש'? אתם יודעים מי זה? הנה, תסתכלו עליכם. 
ככה הם היו נראים. אתם המכבי! לא מישהו אחר. 
אתם המכבי... וחשוב מאוד שנתמלא בתודעה 
הזאת. אנחנו המכבי ועלינו נאמר 'באנו חושך 

לגרש'. וכל אחד כאן הוא אור גדול..."  

אומרים ישנה ארץ
השנה היא התרפ"ג )1923(, המשורר שאול 
טשרניחובסקי נמצא בברלין ומצב רוחו שפוף. 
בשנה זו היה כבר בן 48, חולם לעלות לארץ ולא 
מצליח. ניסה שוב ושוב למצוא עבודה בארץ, ולא 
מצא. שלח בקשות ונדחה. ובלי עבודה אין פרנסה 
וגם אין סרטיפיקט מהבריטים. ומה שעוד העכיר 
את נפשו – וטשרניחובסקי הרי לא רק בעצמו 
עסק – היה מצבן של ארץ ישראל ושל התנועה 
הציונית. בקיצור הרבה סיבות למצב רוח שפוף. 

ובוקר אחד, כשנסע בחשמלית, בא לו שיר.
וכך מובא בספרו של עידו בסוק, "ליופי ונשגב 
ליבו ער, שאול טשרניחובסקי – חיים" )הוצאת 
כרמל ירושלים, 2017, עמ' 309(: מי ששמע 
ממנו את הסיפור היה המשורר אברהם ברוידס 
שהיה מזכיר אגודת הסופרים כשטשרניחובסקי 
היה נשיאה. וכך סיפר טשרניחובסקי לברוידס: 
"נסעתי בטראם חשמלי והנה לפתע הרגשתי דחף 
לידתו של שיר". אחוז תזזית החל טשרניחובסקי 
מפשפש בכיסיו לפני שיתעופפו להם החרוזים 
ויעלמו יחד עם המוזה, ולחרדתו לא מצא נייר. 

אבל הדחף היה כל כך עז. לפתע נאחז מבטו על 
החפת הלבן שעל שולי השרוול, ומן החפת נמשכה 
העין אל השרוול עצמו, ושם נמצא מה שחיפש. 
פיסת שטח שניתן לכתוב עליה את שביבי הגיגיו: 
"נטלתי עט ורשמתי מין רישום קדחתני... רק אני 
הייתי מסוגל לפענח אז את כתב ההירוגליפים 
שבו נרשמו בחופזה שורות השיר" )עמוד 582 

הערה 59(. 
"השיר שנולד באותה הנסיעה ברכבת, היה... 
איך לומר... דכאוני למדי. אוֹמְרִים לנו שיש ארץ, 
אבל איפה היא? איפה הקדושים שכתבו עליהם? 
איפה הכוכבים הזוהרים שהבטיחו לנו? מי יראה 
לנו את הדרך אליה? השיר רב הבתים מבטא 
חדלון הן של הארץ והן של העם. היא 'ודאי 
ניטל זיוה', ואנו: 'כוחותינו כלים'. והשיר מסתיים 
ביאוש ממש: 'אותה ארץ שמש, אותה לא מצאנו'. 
לא מרנין למדי, נכון? אך לא עבר זמן רב וחלה 
התפתחות בעלילה" )המידע נערך מתוך האתר 

"אירועי זמר", עפר גביש(.

איך שיר )משודרג( נולד
"השיר עוד טרם פורסם והנה קיבל טשרניחובסקי 
הזמנה לועידה העולמית השניה של תנועת 
'החלוץ' שהתקיימה בדיוק במקום בו שהה אז. 
בברלין. היה זה מרץ 1923. לפתע נשמעה באולם 
הכרזה: 'הנשיאות מעירה שטשרניחובסקי נמצא 
בקהל הנאספים'. כל המשתתפים קמו על רגליהם 
וערכו לו 'אוֹבַצִיָה סוערת'. כלומר תשואות רמות, 

המשך המאמר בעמוד הבא << 

בשביל הנשמה
 הרב ליאור לביא ר"מ במכון מאיר

"איך היו נראים המכבים? מי זה החשמונאים? מי זה שעליהם 
נאמר: 'באנו חושך לגרש'?" על המכבים של דורנו ועל השיר 

הקלאסי שנכתב ברכבת ושזכה לשדרוג היסטורי מפתיע. 

אתם המכבים

יכולת החיבור למגמות האלוקיות בחבלי משיח  קשורה במהותה 
לתופעות שעליהן עומד רשב"י בדבריו לדורותינו. "שלוש מתנות 
טובות נתן הקב"ה לישראל וכולן לא נתנו אלא ע"י ייסורים: תורה, 

ארץ ישראל והעולם הבא".
איך ניתן לדבר על מתנות וייסורים בנשימה אחת?

אם נתבונן פנימה, הרי שבמתנה יש קודם כל – נותן, ולא דווקא התחושות 
הסובייקטיביות של המקבל. כאשר מדובר בנותן האלוקי הנה הופכת 

המתנה העליונה האלוקית לבלתי נתפסת מצד מגבלתנו האנושית.
וכאן באים הייסורים, המזככים ומנקים את המערכת המוגבלת ויוצרים 
את הפתח לקליטת הכוחות העליונים. כמו בלידה - בקליטת הנשמה 

אל הגוף, כך במהלך הגאולה כולו.

אמנם אין אנו יודעים מדוע באים הייסורים במקום מסוים. אך אין זה 
תפקידנו. "הנסתרות לה' אלוקינו". אנו נתבעים להצמיח את הנקיון 

והטהרה בעקבות הייסורים.
זוהי הצניעות שנדרשת כל כך בחבלי משיח. לא חלילה לעמוד כצופה 
מבחוץ מול המאורעות ולחוות דעה ולקטרג, אלא לפתוח את הלב 

לטהרה הנדרשת מאיתנו, לגודל שצריך לצמוח מתוך
תורה לשמה אשר תברר מתוך הייסורים - קשר אמיתי ונצחי לערכים 
העליונים של כנסת ישראל,  הטבועים בנו כאוהבי האמת מפני שהיא 

אמת, ומוכנות למסור את הנפש למענה.

*לקוח מהספר "וחנה היא מדברת על לבה" )לזכרה של חני לחיאני ע"ה(

מתנות ויסורים  הרב אלישע וישליצקי זצ"ל*
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הארת פנים בנישואין
הדסה וצחי, הגיעו אלי כשפניהם נפולות. שניהם 
נראו עצובים ובמידת מה, ניכר על פניהם כעס 
ואכזבה, גם ללא מילים. שיקפתי להם, את מה 
שראיתי על פניהם. החיוך הקטנטן, אישר את 
נים,  הרגשתי. אמרתי שעל הפנים משתקף הַפְּ
המחשבות ותפיסות העולם. הצבעתי על הכיתוב 
שעל הקיר בחדר: "כמים הפנים לפנים, כן לב 

האדם לאדם." 
"אז מה אפשר לעשות, זה לא נשלט. זה מה שאני 
מרגישה ואני לא יודעת ולא רוצה להעמיד פנים 

כאילו הכל בסדר ולחייך." אמרה הדסה. 
"אני אומר לה שהיא משפיעה באווירה הזאת 
עלי. ביקשתי אין ספור פעמים שתחייך אפילו 
סתם, במיוחד כשאני מגיע הביתה. הבטחתי לה 
שבזכות חיוך והארת פנים יהיה לי כוח לשמוע את 
כל הטענות שלה. היא לא מסכימה. היא אומרת 

שלא צריך לשקר והכנות חשובה לה..."
"ואתה תמיד מחייך אלי? אתה יודע איך אתה 
נראה כשאתה מגיע הביתה מהעבודה? למה אתה 

לא עושה את מה שאתה דורש ממני!..."
-

מהן הסיבות האפשריות שמקשות על בני זוג 
להאיר פנים?

• ציפיות מבן/בת הזוג שאינן מבוטאות, כי "זה 
צריך להיות ברור לך מה אני מצפה...".

• ציפיות שנאמרות במפורש ועדיין לא מתמלאות.
• החמצת פנים מודעת - כשיש טענות כלפי בן/

בת הזוג. "כשהוא יראה את הפנים שלי, אולי סוף 
סוף ישים לב אלי / יבין שאני כועסת / יזכור 
את מה שהבטיח" וכו'. ויש גם כאלה שזו דרכם 
"להעניש" ו/או להכאיב ,לתסכל את בן הזוג, כי 

"מה שקורה לא לפי טעמי ורצוני..."

• החמצת פנים לא מודעת - כשבד"כ, חסרה שמחה 
פנימית. 

• כאשר בני הזוג מתקבלים כמובנים מאליהם. 
קיימת תפיסה מוטעית שלאחר החתונה אפשר 
לדרוש מבני הזוג למלא את רצונם. אני מזכירה 
להם שבנישואין רוצים לאהוב ולהיות נאהבים, 
מציאות שעשויה להתרחש מתוך בחירה ורצון 

ולא בדרישה ובכפייה ולא מתוך תלות. 
הקושי בהארת פנים שכולל את הנ"ל, הוא הרצון 
לקבל מהזולת. לבחון, להתבונן בזכוכית מגדלת על 
מה שחסר ולא קיבלנו, ולדרוש, גם אם זה על חשבון 
השני. לא מתוך רוע חלילה, אלא מתוך השקפת 

עולם מערבית שבדרך כלל לא מודעים אליה. 
זוגיות מוארת, היא זוגיות שיש בה נתינה הדדית, 

מתוך רצון להיטיב. 
 יש בה נתינת חשיבות וחן זל"ז בהתייחסות 

לצלם אלוקים . 
 יש בה השפעה הדדית ומתוך כך, גם קבלה 
הדדית. בבחינת: "אני לדודי ודודי לי", ו"דודי 

לי ואני לו".
 לדעת ש"אין הדבר תלוי, אלא בי". מי שחולם 
על מציאות חיובית מסוימת שייצור אותה, מבלי 
לצפות ולהיות מושפע מהשני )עד כמה שניתן(. 
לדוגמא: האיש מצפה שאשתו תקבל את פניו 
במאור פנים. שיתכונן לכך שכאשר ייכנס הביתה, 
יאיר פנים לאשתו, יתעניין בה ויראה לה עד כמה 
התגעגע ושמח לראותה. במשך הזמן, זו תהיה 

פעולה של הארת פנים הדדית.
 לבטא רצון במפורש, להגיע להסכמה וליצור 

את הרצון בשיתוף פעולה. 
 שמחה פנימית, יוצרת הארת פנים. כדי להיות 
בשמחה, חשוב להתבונן בכל הטוב שיש בכלל 

ובבן/בת הזוג בפרט ולהודות לה' בפה מלא וגם 
לבן/בת הזוג. "עין טובה היא היכולת לראות את 
הגן הצבעוני, מבלי לראות את השער החלוד 

המוביל אליו" )הרב אריאל(.
• לעבוד על שמחה פנימית. "לב שמח ייטיב 
פנים" )משלי טו, יג(. זו עבודה אישית ואפשר 
גם זוגית, מתוך שיתוף פעולה ורצון להיטיב זל"ז. 
בעבודה זו, בוחרים במודע להתבונן בטוב הקיים 
עם האתגרים, ומתוך כך הפנים מאירות. )אפשר 

גם לשמוח בהתמודדות עם אתגרים.(
 ללמד זכות – הרי ודאי בני הזוג רוצים לחיות 
באושר ולעשות טוב, אלא שיש חסמים טכניים, 
נפשיים, רגשיים. נברר אותם מתוך התעניינות 
ותמיכה, בתחושה של שותפות. נתבונן במבט 
מעמיק על פנים האישיות המיוחדת, עם כל 
המורכבות. זוהי בעיקר מטרת הזוגיות: להתחבר 

ולהתאחד, על ידי הכרה הדדית עמוקה.
 בהארת פנים, בחיוך, גם אם הוא מלאכותי, 
קיימת כנות, כי ביסודה של הנשמה האלוקית 
הטהורה, קיים אור אלוקי בתוכנו. ככל שנאמין 
בכך, החיוך יהיה יותר ויותר מכל הלב, וכך יתחברו 
הלבבות ויאירו זל"ז, בבחינת: "כי נר ה' נשמת 

אדם" )משלי כ, כז(.
בימי החנוכה הללו, כשהנרות דולקים בשיא 
החושך, כשיש מלחמה של האור והטוב בחושך 
וברוע, כל הארת פנים בין איש לאשה תוסיף 
אחדות בעם ישראל, ועל ידי כך נהיה שותפים 

בניצחון הפיזי והרוחני של עם ישראל

לתגובות ולשאלות וכן להצעת נושאים המעניינים 
esteravr@gmail.com - אתכם

טובים השניים
אסתר אברהמי 

יועצת אישית זוגית ומדריכת כלות
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02-9973168

שערי דמעה
חלק ג

על התפילה - 
שער הבריאה

בירור מהות קריאת שמע 
ומשמעות קבלת עול 

מלכות שמים.

מאת הרב יהודא ליאון 
אשכנזי (מניטו) זצ"ל
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המשך המאמר של הרב לביא מעמוד 5 << 

מחיאות כפיים, ovation, 'ולא הרפו עד שעלה 
לבמה'". 

המשיך שזר: "הזמנו אותו להגיד משהו והוא 
ביקש את הנשיאות להמתין עד שיהיו הדברים 
בפיו". כלומר, טשרניחובסקי נותר ללא מילים. 
ודאי שללא חרוזים לקריאה, אך עם הבטחה 
לנאספים שהנה בהמשך הכינוס יגיד משהו. 
עכשיו היה חייב. מה שקרה בין המשורר לבין 
עצמו ניתן רק לשער. היה כבר בידו שיר חדש 
שאהב וטרם פורסם, רצה לקראו לקהל, אך, אבוי. 
כיצד יקרא את שירו המדכא, המפקפק, הפסימי 
כל כך בוועידה העוסקת בעתיד הארץ והעם.

"אז החליט טשרניחובסקי 'לשדרג' את השיר. 
הסיר בתים ספקניים, הכניס לשיר דמות גיבור 
יהודי אופטימי, רבי עקיבא, והוסיף סיום שיהפוך 
את משמעות בתי השיר הראשונים. הקריאות 
הספקניות, היו לשאלות שיש עליהן מענה. 
רבי עקיבא שבשיר, אמר לעם ובמיוחד לפעילי 
'החלוץ' שבועידה, 'אתם המכבי', אתם תושיעו 
את העם, אתם תגלו את הארץ, את ארץ ישראל.

"וכך נוצר השיר החדש. בסיום 'הישיבה השניה' 
של הכינוס, כבר עלה המשורר הנערץ וקרא 
לנאספים שיר חדש, שיר מלהיב, אופטימי, שיר 
שגם מאה שנים לאחר כתיבתו חוזר ונקרא, 

חוזר ומושר".
השיר זכה לכמה לחנים. המוכרים שבהם – 
של שלמה ארצי שבחר בגרסה הראשונה, 
המדכדכת. וגרסתה של נעמי שמר, ששילבה 
בין שתי הגרסאות וסיימה בגרסה העדכנית, 
האופטימית: "ארץ בה יתקיים אשר כל איש 
קיווה, נכנס כל הנכנס פגע בו עקיבא, 'שלום 
לך עקיבא שלום לך רבי, איפה הם הקדושים, 
איפה המכבי?' עונה לו עקיבא, אומר לו הרבי: 

'כל ישראל קדושים, אתה המכבי'".
סיפור שירו של טשרניחובסקי, כמו משקף את 
סוד קיומו של עם ישראל לאורך הדורות. כיצד 
מתוך תחושת אין מוצא, חידלון וייאוש, קם 
העם הזה פעם אחר פעם, ומגלה כוחות גבורה 
פלאיים שגנוזים בו ומבליחים החוצה ברגע 
האמת. כי אחרי ככלות הכול – "כל ישראל 

קדושים, אתה המכבי".  
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שאלות בפרשהשאלות בפרשה
1. מדוע הפרות נשארו רזות גם אחרי שבלעו את השמנות?

2. כמה מאחי יוסף ירדו למצרים לקנות אוכל, בשתי הפעמים?
3. על מי נאמר 'ויסוב מעליהם ויבך'?

4. למה יעקב הסכים בסוף לשלוח את בנימין?
5. אצל מי נמצא הגביע?

6. מה פירוש המילה 'לשבור' בפרשה?

לוֹמְדִים מֵהֶעָבָר

ל מְכִירַת  פּוּר שֶׁ סִּ יכָה בַּ בוּעַ הַתּורָֹה מַמְשִׁ ָ ת הַשּׁ פָרָשַׁ בְּ

ה  תַר לְפַרְעהֹ אֶת הַחֲלומֹותֹ, וּפַרְעהֹ מִנָּ יוסֵֹף. יוסֵֹף פָּ

לֶךְ.  נֶה לַמֶּ אֶרֶץ מִצְרַיִם וּמִשְׁ ל בְּ אותֹוֹ לִהְיותֹ מושֵֹׁ

רָעָב,  דֵי לִקְנותֹ אכֶֹל בָּ אֲחֵי יוסֵֹף יורְֹדִים לְמִצְרַיִם כְּ

ים אותָֹם  וְיוסֵֹף מְזַהֶה אותָֹם וְהוּא מַחֲלִיט לְהַאֲשִׁ

ירוּ אֶת יוסֵֹף וְלאֹ זִהוּ אותֹוֹ. רִגּוּל. הָאַחִים לאֹ הִכִּ בְּ

הֵם  ךְ שֶׁ ר הָאַחִים שׁומְֹעִים אֶת טַעֲנַת יוסֵֹף עַל כָּ אֲשֶׁ כַּ

מְכִירַת יוסֵֹף,  הֵם עָשׂוּ בִּ מָה שֶׁ רִים בְּ לִים, הֵם נִזְכָּ מְרַגְּ

ר יוסֵֹף  אֲשֶׁ ךְ, כַּ ךְ מְאודֹ. וּבַהֶמְשֵׁ וּמִתְחָרְטִים עַל כָּ

בִיעַ  הַגָּ נְיָמִין אֶצְלוֹ לְאַחַר שֶׁ אִיר אֶת בִּ דּורֵֹשׁ לְהַשְׁ

ימִים! הָאַחִים לָמְדוּ  נִמְצָא אֶצְלוֹ, הָאַחִים אֵינָם מַסְכִּ

הֵם עָשׂוּ  ה שֶׁ עֲשֶׂ ה רַע הָיָה הַמַּ מָּ מֵהֶעָבָר וְרָאוּ עַד כַּ

ו הֵם  מְעֵאלִים, וְעַכְשָׁ שְׁ ר מָכְרוּ אותֹוֹ לַיִּ אֲשֶׁ יוסֵֹף כַּ בְּ

אֵר  ָ נְיָמִין! הֵם הֶעֱדִיפוּ לְהִשּׁ ר עַל בִּ לאֹ הָיוּ מוּכָנִים לְוַתֵּ

אִיר אותֹוֹ אֵצֶל יוסֵֹף. ר לְהַשְׁ יַחַד, מֵאֲשֶׁ אִתּוֹ בְּ

ינוּ  ם אִם עָשִׂ גַּ ם אֲנַחְנוּ יְכולִֹים לִלְמדֹ מֵאֲחֵי יוסֵֹף, שֶׁ גַּ

הוּ אַחֵר, אַח אוֹ חָבֵר,  י מִישֶׁ לַפֵּ בָר לאֹ נָכוןֹ כְּ עַם דָּ פַּ

ה לאֹ יִקְרֶה שׁוּב.  זֶּ ל שֶׁ דֵּ תַּ ךְ וּלְהִשְׁ עָלֵינוּ לַחֲשׁבֹ עַל כָּ

מִיד לַחֲזרֹ וְלִהְיותֹ חֲבֵרִים וְאוהֲֹבִים עִם  וְכָכָה נוּכַל תָּ

ל הַסּובְֹבִים אותָֹנוּ! כָּ

ישי, ערוץ הילדים

לקראת עשרה בטבת, צפו בסדרה 

המדהימה "הסוד של ירושלים" באתר 

ערוץ מאיר לילדים!

המלצת השבוע
המלצת השבוע

- מצאתי עבודה! איפה? 
בחנות בגדים! איך שם? 

תפור עלי!
- מה אומר המדען לאשתו? 

יום ניסויים שמח!
- מה קורה כשכבשה 

אוכלת הרבה ענבים? צומח 
לה צמר גפן...

הצטרפו למנויי ערוץ מאיר לילדים! באתר meirkids.co.il בטל 0732379860
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נמצא בפרשה!הסבירו: ספרו של השולחן ערוך על הרמב"ם 

חידהחידה

מקץ
ענו על החידות בדף הפרשה באתר ערוץ מאיר 

לילדים ואולי תזכו בפרס!

המשך המאמר של הרב בוחבוט מעמוד 3 <<
ר"7 שזה רק חומר בלי רוח. לפיכך   עַל־שְׂפַת הַיְאֹֽ
החומר הולך ומתכלה "וַתּאֹכַלְנָה הַפָּרוֹת הָרַקּוֹת 
ת"8. וְהָרָעוֹת אֵת שֶׁבַע הַפָּרוֹת הָרִאשׁנֹוֹת הַבְּרִיאֹֽ

וכן יוסף מגלה זאת בפתרון חלומותיהם של שר 
המשקים ושר האופים; בחלומו של שר המשקים 
יש תנועה והתקדמות "וּבַגֶּפֶן שְׁלֹשָׁה שָׂרִיגִם וְהִוא 
ים",  כְפֹרַחַת עָלְתָה נִצָּהּ הִבְשִׁילוּ אַשְׁכְּלֹתֶיהָ עֲנָבִֽ
והוא נשאר חי כי הוא לא נשאר רק עם צמיחת 
השריגים, אלא הוא פועֵל - "וְכוֹס פַּרְעהֹ בְּיָדִי 
אֶשְׂחַט אתָֹם אֶל־כּוֹס פַּרְעהֹ  עֲנָבִים וָֽ וָאֶקַּח אֶת־הָֽ
ה"9; שתוכו של פרי  וָאֶתֵּן אֶת־הַכּוֹס עַל־כַּף פַּרְעֹֽ
הגפן בסחיטתו, גבוה יותר מהגפן בברכתו; שכן 

נים של  פרי הגפן ברכתו בורא פרי העץ, ואילו הפְּ
הגפן שנהפך ליין ברכתו בורא פרי הגפן. ומכאן 
פירוש החלום שהוא הולך לצאת ולעלות לגדולה. 
מולו שר האופים שהוא פסיבי, והעוף הוא הפועֵל: 
"וַיַּרְא שַׂר־הָאפִֹים כִּי טוֹב פָּתָר וַיּאֹמֶר אֶל־יוֹסֵף 
י,  אַף־אֲנִי בַּחֲלוֹמִי וְהִנֵּה שְׁלֹשָׁה סַלֵּי חרִֹי עַל־ראֹשִֽׁ
עֶלְיוֹן מִכּלֹ מַאֲכַל פַּרְעהֹ מַעֲשֵׂה אפֶֹה וְהָעוֹף  וּבַסַּל הָֽ
י"10, ומכאן לומד יוסף  אכֵֹל אתָֹם מִן־הַסַּל מֵעַל ראֹשִֽׁ
שאין תקומה לשר האופים. ומזה נלמד בשיבתנו 
אל ציון לחיות את החלום. בשאיפה קדימה אל 
בית המקדש נאמר: "בְּשׁוּב ה' אֶת־שִׁיבַת צִיּוֹן הָיִינוּ 
ים", ומסתיים המזמור הַזּרְֹעִים בְּדִמְעָה בְּרִנָּה  כְּחלְֹמִֽ
שֶׁךְ־הַזָּרַע בּאֹ־יָבוֹא  רוּ, הָלוֹךְ יֵלֵךְ וּבָכהֹ נשֵֹׂא מֶֽ יִקְצֹֽ

יו"11. תמיד צריך להוסיף, לעלות  בְרִנָּה נשֵֹׂא אֲלֻמּתָֹֽ
קומה ולהתקדם, כדברי הנביא ישעיה "לְמַעַן צִיּוֹן 
ם לֹא אֶשְׁקוֹט עַד־יֵצֵא כַנּגַֹהּ  לֹא אֶחֱשֶׁה וּלְמַעַן יְרוּשָׁלִַ

ר"12. צִדְקָהּ וִישׁוּעָתָהּ כְּלַפִּיד יִבְעָֽ

1.  מדרש תנחומא )בובר( פרשת ויגש סימן יא
2.  בראשית ל כד
3.  עובדיה א יח
4.  בראשית לז ז

5.  בראשית לז ט
6.  ישעיהו סו א

7.  בראשית מא יז
8.  בראשית מא כ

9.  בראשית מ פסוק  י-יא
10.  בראשית מ פסוק טז - יז

11.  תהלים פרק קכו פסוק א בהמשך ה - ו
12.  ישעיהו סב א
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על סדר היום
 הרב שלמה אבינר

סוף כל סוף ינצח הקודש את העולם. החשבונות הפשוטים, שגם לבבות של ילדים מרגישים באמתתם, 
הם הם יהיו יסודות החיים, ומפי עוללים ויונקים יוסד עז. העולם הנצחי, הרוחני, השכלי הקיים, יהיה ראש 
כל המאויים, והבסיס לכל עלילות בני האדם. המדות הטובות בשרשן העליון, שהוא הולך ומתעלה עד 
שהוא בא אל הערפל אשר שם האלהים, הן הנה אשר יהיו למוסדות לחיי החברה המשפחה והיחיד, 
והדעות שהן אבות למדות הטובות, והמזגים המתילדים על ידי סדרי חיים כאלה, שהם מתאימים עם 

יסודן של המדות הטובות, הם הגורמים שעצם השמות וכחות החיים ומקורותיהם יתעלו, יאירו ויתגברו. 
ומתגברים המקורים, ומתברכים המעינות, ומתעדנים העולמים, ושמחות הנשמות בגן עדנן, וצוהלים 

הרוחות במכונם... שמונה קבצים ג, קט

שו"ת סמס יא - חרבות ברזל
מעשר כספים ש: אני מפונה, מקבל כספים מהמדינה, האם עליי להפריש 

מהם מעשר?
ת: כן. כפי היכולת.

קיום שבת בצבא ש: אנחנו צריכים לחלל שבת הרבה...
ת: אתם לא מחללים שבת אלא מקיימים שבת! )וכדומה, בזמן מלחמה זו, 
הג"ר שאול אלתר, בנו של הפני מנחם, כתב בתשובה לחייל חרדי שנאלץ 
לחלל שבת בפעם הראשונה בחייו בצה"ל: "אין זה חילול, כי אם קידוש 

השבת, קידוש התורה וחיי עם ישראל"(.
טנק בשבת ש: האם הכנסת אוכל לטנק בשבת נחשבת מכניס מרשות לרשות?

ת: אם הוא בחצר עם עירוב, אז זה כמו מהחצר לבית.
תפילה על חטוף ש: מותר להתפלל על חטוף שישתחרר, כאשר זה בא על 

חשבון חטוף אחר?
ת: כן. ואין זו אחריותך. אלא אם כן הרשימה כבר הורכבה, ושחרורו יעכב 

יציאת מישהו אחר. עי' פת"ח יו"ד קעז סק"א.
תפילה שחטוף ימות ש: חטוף שסובל מאוד, מותר להתפלל שימות?

ת: לא. שד' יצילנו.
נסיעה לתפילה בשבת ש: חייל במוצב, האם מותר לו להצטרף לג'יפ סיור 

שנוסע לישוב?
ת: יש בעיה של תחומין. אם תחתית הרכב גבוהה עשרה טפחים 80 ס"מ, יש 

מקילים. למעשה יש לשאול את רב היחידה.
פתיחת שער בשבת ש: אנו במילואים בישוב עוטף עזה. אם באים תושבים 

בשבת, האם לפתוח את השער?
ת: כן. א. הפעלת חשמל זו היא מדרבנן לרוב הפוסקים. ב. להפעיל בשינוי, 
כך שזה תרי דרבנן. ג. זה שעת הדחק, כי התושבים סובלים מאוד וזקוקים 
להיכנס. לכן הוא שעת הדחק בתרי דרבנן. ד. זה גם שער הדחק, כי אם לא 
נפתח להם את השער לישוב שלהם, הם יעברו על דין שנאה, שזה איסור 
דאורייתא. זה דומה להיתר של הגרש"ז אוירבך לתת אוכל למי שלא יברך 

כדי לא לגרום שנאה )שו"ת מנחת שלמה א, מד(.
גרפיטי בעזה ש: האם אפשר לצייר גרפיטי בבתים בעזה בתור נקמה?

ת: א. אין בזה נקמה אלא חוסר דרך ארץ. כמו שאין דין לירוק על כמרים, 
והוא חוסר דרך ארץ. זו מלחמה ממש. ב. צריך אישור של צה"ל. ג. הנקמה 

האמיתית היא מיגור האויב בפועל.
קושי להתפלל ש: אני חייל מילואים, מאז המלחמה, קשה לי מאוד להתפלל 

בכוונה. מה לעשות?
ת: א. תתפלל כפי כוחך. ב. מעיקר הדין, חוזר מן הדרך פטור מתפילה, וכן 
חתן בליל חופתו, כי לא מצליחים לכוון. כמובן, בימינו חייבים, כי בכל מקרה 
לא מתפללים בכוונה, וזה דומה לענייננו. ג. לגבי החייל, העוסק במצוה פטור 
מן המצוה. כמובן יתפלל כפי כוחו. ד. עצה טובה לעקוב עם האצבע בסידור. 
זה עוזר לכוונה. פעם הגאון הרב אברהם שפירא – תסמכו עליו שידע את כל 
הסידור בעל פה, ראיתי שהוא מתפלל והוא עוקב באצבע על הסידור. ויש 
מביאים סמך לזה, שכתוב במגילת אסתר )ט, כה(: "ובבאה לפני המלך אמר 
עם הספר ישוב מחשבתו הרעה". אמרו דרך דרוש: "ובבאה לפני המלך" – 
מלך מלכי המלכים, "אמר עם הספר" – עם סידור, "ישוב מחשבתו הרעה" 

– תעלמנה המחשבות הרעות שמסתובבות בראש ומקלקלות את הכוונה.
מקלחת בשבת ש: האם מותר למי שחוזר מפעילות וריחו רע להתקלח בשבת 

בדוד שמש?
ת: כן. וכן כל אדם, אם מצטער בלי זה.

השפלת מחבלים ש: פרסמו תמונות מחבלים שבויים בלי מכנסיים. זה ראוי?
ת: לא. אין זה נצרך לניצחון.

ראש ממשלה ש: כיצד להתייחס לראש הממשלה שלנו?

ת: להתפלל לד' שיתן לו עצה טובה. הוא אינו מושלם, אך מכל האפשרויות, 
הוא הכי טוב, הן במדיניות פנים, הן במדיניות חוץ.

ש: מתפרסמים בתקשורת סקרים, שתמיכתו בעם מועטת?
ת: יש סקרים המראים הפוך. התקשורת משקרת.

פועלים ערבים ש: מידע רב הועבר לחמאס על ידי פועלים ערבים. האם 
לוותר בכלל על פועלים ערבים, גם אם זה פוגע בנוחות?

ת: כן. הביטחון והקיום יותר חשובים מהנוחות.
חובת צבא ליהודי חו"ל ש: האם יהודי שנולד באמריקה חייב לקחת חלק 

במלחמה?
ת: ודאי. גם בחו"ל הוא חייב במצוות, כולל מצות צבא )וכן פסק הג"ר צבי שכטר, 
מראשי ישיבת רבנו יצחק אלחנן, שיש מצוה ליהודי מחו"ל להתגייס לצה"ל(.

הספד לחייל בחנוכה ש: האם בחנוכה, מותר להספיד חייל?
ת: כן. כמו שמותר להספיד תלמיד חכם, כי החייל בדרגת קדוש )עיין פלא 

יועץ, ערך הצלה(.
טיול בעת מלחמה ש: האם מתאים לצאת לטיול בעת מלחמה?

ת: כן. טיול שקט ועדין בלי הגזמות.
הי"ד ש: האם על כל חייל שנפל במלחמה, אנו אומרים הי"ד?

ת: כן. בין שנהרג על ידי אויב, בין באש כוחותינו, בין באימונים, כי כל זה 
בגלל האויב.

אישה בהריון בהלוויה ש: האם מותר לאישה בהריון ללכת להלוויה של 
חייל שנפל?

ת: מן הדין אין איסור. רק ספר מעבר יבוק אוסר. אך כאמור, מותר. אלא אם 
כן יש אצלכם מנהג קבוע שלא )נטעי גבריאל – אבלות פד ד. עי' שו"ת מנחת 

יצחק י מב אות ב(.
חבר שלחם ש: האם עליי לברך ברוך מחיה המתים ושהחיינו, כשאני פוגש 

חבר שיצא מלחימה ממושכת בעזה?
ת: מחייה המתים - לא, רק אם לא שמעת עליו שנה. שהחיינו - אם לא ראית 

אותו שלושים יום )עי' שו"ת שאילת שלמה ג פג-פד, פו(.

יהדות באהבה
מכון מאיר

מרימים את הרוח 
ומשיבים את הנפש!

ערוץ מאיר באינטרנט 
וברשתות החברתיות, נותן 

לכם שיעורים, סרטונים 
קצרים ותכנים חדשים 

ומיוחדים לימי המלחמה 
 והגבורה הללו.

הרצאות, חיזוקים, ייעוץ ותרבות. 
 לגברים ולנשים, עם רבנים, רבניות, ועוד אורחים רבים.

עקבו אחרינו! 
באתר ערוץ מאיר, יוטיוב, פייסבוק, ובקבוצות הווטסאפ


